
Tak, Charles. 

Og velkommen også til den nye præsident for Republikken Cypern, Nikos Christodoulides, 

som er med os for første gang. Vi er engageret i Cyperns genforening inden for rammerne af 

FN-planen. De kan regne med Den Europæiske Union og vores solidaritet. 

Og det er netop denne solidaritet, vi fortsat må presse på for med hensyn til Ukraine – i politisk, 

økonomisk, humanitær og militær henseende. Og det vil blive sværere. Vi oplever, at 

krigstræthed kombineret med russisk propaganda har konsekvenser. Det vil blive sværere at 

fortsætte med at forklare, hvorfor det er altafgørende for Europa at stå sammen med Ukraine. 

Hvorfor prisen på frihed ikke er for høj. Men det skal vi, og jeg er taknemmelig for den enighed, 

der er omkring dette bord. 

Vi er nødt til at blive ved med at tænke på de næste skridt. Fred skal forblive det endelige mål, 

og EU er i en enestående position til at hjælpe med at sikre dette – men for at der kan være 

fred, skal der være et Ukraine. Og det vil der ikke være uden vores støtte. 

Aftalen om levering og fælles indkøb af ammunition repræsenterer et skelsættende øjeblik – et 

øjeblik med beslutsomhed og modstandsdygtighed. Ukraine har brug for dette. Europa har brug 

for dette. Dette handler lige så meget om bevarelsen af Ukraine, som det handler om bevarelsen 

af Europa. 

Ved at gøre fremskridt med hensyn til fælles indkøb tager vi et skridt videre i retning af en 

mere fokuseret europæisk forsvars- og sikkerhedspolitik. Dette er "mere Europa", hvilket vi 

har brug for igen. 

Vores ti sanktionspakker har ramt Rusland hårdt. Men vi skal lukke alle de resterende 

smuthuller i vores system, der stadig giver Putins allierede mulighed for at drage fordel af 

adgangen til EU. Sanktioner fungerer, de er nødvendige og forholdsmæssige – men de skal 

gennemføres korrekt, og vi skal fortsætte med at samarbejde med tredjelande for også at få 

dem med. 

Vi skal også gøre mere for at forhindre, at den humanitære situation i Ukraine bliver endnu 

værre – især for børn. 

Der er børn, som er ofre for ulovlig deportation og ulovlig overførsel fra besatte områder i 

Ukraine til Rusland. Omkring 16 000 børn er blevet ramt. 

Putin og hans medskyldige på alle niveauer skal straffes og stilles til ansvar. Derfor glæder vi 

os over Den Internationale Straffedomstols arrestordrer. Vi skal bygge videre på dette 

momentum, som er i overensstemmelse med behovet for at oprette en særlig international 

domstol for aggressionsforbrydelser begået mod Ukraine. 

Som europæisk union er vi stærkest, når vi sammen tager ansvar og handler i fællesskab, som 

vi gør nu. 

Jeg vil også gerne fremhæve situationen i Moldova. Maia Sandu udretter mirakler for at sikre, 

at demokratiets grundpiller bliver stående og modstår russiske forsøg på at undergrave dem. 

Jeg opfordrer til, at vi bliver ved med at tilbyde praktisk, økonomisk og politisk støtte, som vi 

hidtil har gjort.   



Det samme gælder for vores støtte til de demokratiske kræfter i Georgien og Belarus. Og for 

vores budskab til dem, der kæmper for kvinder, liv og frihed i Iran. 

Ruslands dagsorden er klar. De ønsker at vende tilbage til en falsk tryghed ved at dele verden 

op i modstridende fraktioner. Det skal vi stå imod. 

Europas velstand og forbedringen af de europæiske borgeres liv er hjørnestenen i opbygningen 

af Den Europæiske Union.  Det må vi aldrig glemme. Historisk set har Europa gang på gang 

formået at komme styrket ud på den anden side, når det har mødt modgang. 

  

Vores indre marked er et springbræt for europæiske virksomheder til at komme ind på de 

globale markeder. Økonomierne i EU er konkurrencedygtige. Det skal de blive ved med at 

være. Som et marked med 450 mio. indbyggere er vi stærkere sammen. 

Den Europæiske Unions dobbelte omstilling kan lade sig gøre ved hjælp af borgernes 

engagement, men kun hvis vi skaber gunstige betingelser for denne omstilling. Vi er nødt til at 

forklare, at en grøn omstilling vil være til gavn for mennesker, virksomheder og deres familier. 

Den grønne omstilling må ikke være forbeholdt dem, der har råd til dyre grønne biler og 

kostbare energieffektive isoleringssystemer. Vi må ikke skabe en samfundsmæssig kløft 

mellem dem, der har råd, og dem, der ikke har råd til at blive grønne, når det er blevet mere 

presserende at få enderne til at mødes. Vi må ikke lade nogen i stikken. 

Det kan ikke lade sig gøre uden offentlig støtte. 

Til dette formål har vi brug for målrettede investeringer med klare mål og resultatindikatorer. 

Virksomhederne vil kun investere i den grønne omstilling, hvis der er et klart 

forretningsmæssigt grundlag og klare incitamenter. Med klare mål kan vi styre processen og 

bevare vores konkurrencefordel. 

Investeringer i europæisk lederskab og strategiske teknologier såsom sol- og vindenergi, 

varmepumper og batterier vil gavne os alle. Vi skal gøre det bedre med lettere adgang til 

eksisterende finansiering og mindre bureaukrati. Og som jeg tidligere har sagt, har vi brug for 

lige konkurrencevilkår, men lad os undgå et protektionistisk kapløb. 

Vi har også brug for private investeringer, så vores SMV'er og opstartsvirksomheder kan blive 

i Europa. Det er afgørende at fuldføre kapitalmarkedsunionen, som stadig er for fragmenteret. 

Europa-Parlamentet har forpligtet sig til at arbejde effektivt med forslagene vedrørende 

elmarkedet, den grønne industriplan, forordningen om nettonulindustrien og den europæiske 

retsakt om kritiske råstoffer. 

Lovgivningsmæssig forudsigelighed er vigtig for os alle. Hvis der er betænkeligheder ved 

lovgivningsforslagene, er vi nødt til at drøfte dem sammen i god tid for at finde pragmatiske 

løsninger.    

Kollapset i Silicon Valley Bank og krisen i Credit Suisse har trukket mange overskrifter. 

Banksektoren i euroområdet er modstandsdygtig. Sammen har vi indført solide 

sikkerhedsforanstaltninger for at beskytte banksektoren i EU. Den Europæiske Centralbank er 

klar til at gribe ind, hvis det bliver nødvendigt, men indtil videre synes konsekvenserne for EU 

at være begrænsede. 



Fuldførelsen af bankunionen forbliver dog en prioritet for at sikre yderligere finansiel stabilitet 

inden det næste chok. 

Med hensyn til migration vil Europa-Parlamentet gøre sin del. Vi er klar til at stemme i næste 

uge, men vi beder jer om at følge op på de resterende spørgsmål om solidaritet. Og med det 

mener jeg forordningen om asylforvaltning og migrationsstyring og forordningen om krise og 

force majeure. 

På den måde opnår vi den kritiske balance, som vi har brug for i disse spørgsmål, og som vil 

give os mulighed for at beskytte grænserne, tilbyde beskyttelse og værdighed til dem, der har 

brug for det, sikre tilbagesendelse af dem, der ikke opfylder betingelserne, og ødelægge 

forretningsmodellen for menneskesmuglere, der udnytter de mest sårbare mennesker.   

Vi skal fortsætte med at handle i fællesskab og arbejde for "mere Europa" dér, hvor det betyder 

mest. 

"Mere Europa" er ikke ensbetydende med, at vi alle skal være ens. Vi er forskellige, og vi er 

stolte over at være det. Påstanden om, at Europa forsøger at gøre alle ens, er simpelthen ikke 

sand. Vi værdsætter, at vi er forenet i mangfoldighed. Vi forstår, at vi skal være "store i store 

sager og små i små sager" – og der er ikke noget, der er større end de spørgsmål, vi drøfter i 

dag. 

Tak. 

 


